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História

Vysokohorská turistika bola 
súčasťou cestovného ruchu 

v Tatrách od samého 
počiatku.

Význam pre cestovný ruch 
nespočíval v počte návštev-

níkov, ale v predstavení
prírody verejnosti prostred-

níctvom ich zážitkov.

Prvé trasy, ktoré majú
charakter vysokohorskej 

turistiky boli zaznačené už
v mape pohoria z konca 

19. storočia.

Dodnes populárny prechod 
cez Baranie sedlo  

zabezpečený reťazami sa 
spomína už v 1. vydaní

turistického sprievodcu 
M. Janošku z r. 1911.
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Výrez vojenskej mapy Vysokých Tatier z r. 1896 s vyznačeným chodníkom 
cez sedlo Železná brána, Poľský hrebeň, Prielom či na vrchol Rysov.

Vysokohorská turistika a skialpinizmus vs cestovný ruch
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História

Prvé lyžiarske túry spojené so 
zjazdom na lyžiach z vrcholov 

a sediel, ktoré dnes nazývame 
skialpinizmom sa uskutočnili 

už v prvých dekádach 20. 
storočia. Od prvého 

zlyžovania Kriváňa dnes  
uplynulo už viac ako 100 

rokov.

Aké lyžiarske, dnes 
skialpinistické túry sa 

vykonávali pred 77 rokmi je  
vidieť na mape jedného 

z prvých lyžiarskych 
sprievodcov z r. 1937.

Komunita lyžiarskych turistov 
bola ešte menšia ako 

komunita letných turistov,  
predsa zohrala obrovskú

úlohu pri propagácii zimnej 
návštevnosti Tatier.

Mapa Vysokých Tatier s vyznačenými lyžiarskymi túrami v publikácii
Reichart D.. : Lyžiarsky sprievodca po Vysokých Tatrách, Karpathenverein 1937.
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Súčasnosť

Vysokohorskí turisti 
sa stali minoritnou skupinou 

návštevníkov, aj keď majú
v súčasnosti podstatne 

kvalitnejšiu výstroj, veľmi dobrú
trénovanosť, metodické

poznatky, ekologické správanie 
a zručnosti a skúsenosti z Álp. 

V súčasnosti je im 
prisúdená vina za ničenie 

tatranskej prírody 
a neschopnosť samostatne sa 
pohybovať vo vysokohorskom 

teréne.

Cestovný ruch tak stráca zdroje, 
ktoré historicky naštartovali a 

udržovali v spoločenskom vedomí
génia loci letnej tatranskej 

turistiky.  
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Súčasnosť

Situácia v tatranskom 
skialpinizme je veľmi podobná.

Popri veľkej popularite 
tohto športu, ktorý by mohol 

konečne Tatry predstaviť aj ako 
príťažlivú destináciu mäkkých 

foriem turizmu, prekvapuje 
nezáujem zo strany 

cestovného ruchu 
a jeho vytesňovanie správcami 

územia z Tatier. 

Prevádzkovateľom „smrdia“ na 
zjazdovkách a neplatia za 

lanovky, správcom ohrozujú ich 
mýty o škodlivosti 

skialpinizmu.

Cestovný ruch tak prichádza 
o moderný vklad skialpinistov 

do génia loci zimných Tatier.
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Súčasnosť

Vedomie o prirodzenej 
prítomnosti vysokohorských 

turistov v lete a skialpinistoch 
v zime spolu s horolezcami 

však vytvára veľmi silný
motivačný rámec, ktorý

významnou mierou 
atraktivizuje územie pre jeho 
návštevu inými návštevníkmi. 

V prospech cestovného 
ruchu v Tatrách tak urobili 
pred mnohými desiatkami 

rokov prví návštevníci 
vysokohorského prostredia, 

hoci ich vtedy nikto 
neoslovoval „vysokohorskí

turisti“ či „skialpinisti“.

Aké povedomie o Tatrách 
vytvárame v súčasnosti my?
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Súčasnosť

Otázka teda stojí tak, 
či súčasný cestovný ruch a jeho 

prevádzkovatelia, ruka v ruke so 
správcami územia stoja 

o obraz Tatier, kde sa oplatí prísť
skloniť hlavu pred majestátom 

prírody. 

Verejnosti sa do vedomia skôr 
vtĺkajú hory plné zážitkov, ktoré

vlastne s horami nijako nesúvisia, 
hory kde si možno v plavkách 

zatancovať na Lomnickom štíte, 
poskakovať v lanovke či pokochať

sa pohľadom na roztancovaný
ratrack...

Pre takýto cestovný ruch sú
vysokohorskí turisti a skialpinisti 

celkom zbytoční.

Stanislav Klaučo:  Vysokohorská turistika a skialpinizmus
Horský internetový klub, o.z., Vysoké Tatry

Vysokohorská turistika a skialpinizmus vs cestovný ruch



EXPO 2014 Vysoké Tatry – veľtrh cestovného ruchu, Horný Smokovec, hotel Bellevue 12.5.2014

Zbytočná debata

Aj keď vysokohorských turistov 
a skialpinistov cestovný ruch 

do Tatier nevolá,
predsa budú do nich chodiť hľadať

športový výkon a krásu prírody. 

Zostávajú tak problémom 
správcov území.

História vyháňania vysokohorských 
turistov z Tatier má pritom svoju,

viac ako 40 ročnú históriu.

Na počiatku tohto tlaku však 
nebola ochrana prírody.

Išlo o praktickú snahu záchranárov 
znížiť počet záchranných akcií.

Až neskôr pribudla snaha 
stabilizovať príjmy vtedy sa znova 

prebúdzajúcemu remeslu 
horského vodcu. 
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Vysokohorská turistika a skialpinizmus vs ochrana prírody

Ako inokedy aj teraz si 
bežný občan napokon poradil.
Za pár korún, dnes eur si kúpil 
členstvo v SHS JAMES 
a namiesto horolezectva 
začal z turistického chodníka 
odbočovať s úmyslom nastúpiť
na v skutočnosti nikdy 
neplánovanú horolezeckú túru.

Vysokohorský turista 
aj horolezec sa tak  ocitli
v absurdnej situácii navodenej 
absurdným prístupom 
správcov územia.
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Zbytočná debata

Problém regulácie skialpinizmu 
sa začal vynárať postupne, niekedy 

v 80-tych rokoch. 

Pohyb skialpinistu, nezávislí
na turistickom chodníku, sa stal 

nekontrolovateľný a pre správcov 
územia neprijateľný.

No čo viac, skialpinista začal získavať
nové poznatky o správaní sa 

živočíchov v zime.

V nepochopení toho čo a ako robí
tento nový element na horách prišiel 
čas na predbežné opatrenia ochrany 

prírody ale aj odbornosti 
deklarovanej štatútmi 

organizácií.

Začali sa množiť mýty o škodlivosti 
skialpinistov pre tatranskú prírodu 

najmä pre svište a kamzíky
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Hon na „čarodejnice“ začal gradovať
v roku 2002 vyjadrením strážcov 
S TANAPu o tom, že „skialpinizmus 
je novodobý tatranský mor“. 

Nasledovali pohony na skialpinistov, 
ktorý jeden či dva dni po termíne 
zimnej uzávery vyšli na svoje posledné
túry sezóny.

Šokujúcimi nezmyslami sa 
o pár rokov neskôr pridali k vyháňaniu 
skialpinistov z Tatier aj ŠL TANAPu vo 
svojom filme „Obete zimy 2009“. 

Je príznačné, že S TANAPu 
doteraz nevysvetlila svoje pejoratívne 
výroky o skialpinistoch, 
rovnako ako  ŠL TANAPu neboli  
doposiaľ schopné odbornej reakcie 
na jednoznačné argumenty 
vyvracajúce obvinenia skialpinistov 
z úhynu kamzíkov v zime r. 2009.    

Niekoľko príkladov reálneho vplyvu 
skialpinistov na kamzíky predstavuje 

videodokument zverejnený na 
www.hory.sk
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Existujú riešenia?

Hľadanie kompromisov 
medzi vysokohorskou turistikou 

a skialpinizmom vo vzťahu k ochrane 
prírody je nezmyslom. 

Ani jedni ani druhí prírode 
za celé dlhé roky nijako neublížili, 

prečo majú teda kamsi ustupovať zo 
svojich štandardných vysokohorských 

či skialpinistických túr?

Predkladanie dielčích návrhov 
povoľujúcich tu či tamtú túru alebo 

vrchol je vlastne vytváranie výnimok.

Povoľovanie pohybu vo výnimkách 
na základe členstva v nejakej 

organizácii je len násobenie systému 
výnimok a diskrimináciu ich 

nečlenov.

Stanislav Klaučo:  Vysokohorská turistika a skialpinizmus
Horský internetový klub, o.z., Vysoké Tatry
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Zmenu môže priniesť len nový
návštevný poriadok!?

Nie! To nie je pravda.
Zmenu a to podstatnú môže priniesť
aj jeho obyčajná novela.

Príkladom nech je doplnok 
návštevného poriadku NAPANTu, 
ktorým sa bez zbytočného otáľania 
vyriešil problém skialpinizmu 
v severných kotloch Ďumbiera 
a zriadili sa skialpové zóny okolo 
Chopku.

Obaja spravovatelia územia 
odsúvaním problému návštevného 
poriadku dospeli k nastoleniu 
a pretrvávaniu takých podmienok 
pohybu vysokohorských turistov a 
skialpinistov, ktoré v súčasnosti ústia 
do chaosu prelínajúceho sa 
s občianskou neposlušnosťou.
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Existujú riešenia?

Situácia v dolinách jasne hovorí, že je 
potrebné konať a nečakať.

Na vydanie zmysluplného doplnku 
návštevného poriadku nie je pri tom 

treba žiadnu mimoriadnu 
legislatívnu iniciatívu.

Tá spočíva v prvom rade na vôli 
spravovateľov územia 
a príslušného KÚŽPV.

Aj napriek už odtrpeným príkoriam 
by im v tom iste radi pomohli nielen 

vysokohorskí turisti či skialpinisti.

Podporná iniciatíva zväzov turistov, 
horolezcov a ďalších nedávno zlyhala, 

keď z radov KST neočakávane vzišla 
petícia za zmeny v návštevnom 

poriadku. 
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Vysokohorská turistika a skialpinizmus vs ochrana prírody

Správcovia územia deklarujú
ústretovosť a snahu po riešení. 

Chcú však nový zákon a zonáciu 
TANAPu. Na prvý pohľad logická
požiadavka. 

Ale prečo na ne čakať?

Bude sa vari vysokohorská turistika či 
skialpinizmus vykonávať v inom ako 
najviac chránenom území?
Nebude!

Vznikne  vari 6. alebo 7. stupeň
ochrany prírody či nejaká dosiaľ
neznáma zóna na ktorú treba počkať? 
Nevznikne!

Správcovia územia ale naďalej čakajú
a zbytočne tak predlžujú dnešný zúfalý
stav. 

Problematika tak naďalej zostáva na 
mŕtvom bode.



Ďakujem za pozornosť

RNDr. Stanislav Klaučo
Horský internetový klub, o.z.
Dolný Smokovec
P.O.Box 29
062 01 Vysoké Tatry

mail: hory@hory.sk
mobil: 0905640518
www.hory.sk

Použité fotografie pochádzajú z archívu autora a web portálov s voľne šíriteľným obsahom


